



الجمعية العامة الـ147 للاتحاد البرلماني الدولي

لواندا، أنغولا

27-23 تشرين الأول/أكتوبر 2023



Inter-Parliamentary Union
For democracy for everyone.

C-IV/147/A.1
19 حزيران/يونيو 2023

اللجنة الدائمة
لشؤون الأمم المتحدة

جدول الأعمال المؤقت

الجلسة الأولى: الأربعاء، 25 تشرين الأول/أكتوبر 2023، 11:00 – 13:00

1. إقرار جدول الأعمال
2. الموافقة على المحاضر الموجزة للدورة التي عقدتها اللجنة خلال الجمعية العامة الـ146 للاتحاد البرلماني الدولي في المنامة (آذار/مارس 2023)

3. الحضور الميداني للأمم المتحدة في دعم التنمية الوطنية: حالة أنغولا

تتواجد منظومة الأمم المتحدة في معظم البلدان النامية، مع فريق قطري للأمم المتحدة من ممثلي الوكالات يرأسه منسق مقيم. يدعم فريق الأمم المتحدة القطري خطط التنمية الوطنية من خلال مجموعة من المشاريع والأنشطة الاستشارية التي يتم الاتفاق عليها مع الحكومة ويتم تمويلها من خلال مزيج من موارد الموازنة والموارد الخارجة عن الموازنة.

فعلى مر السنين، دعا الاتحاد البرلماني الدولي إلى علاقة أوثق بين فريق الأمم المتحدة القطري وبرلمان البلد المضيف كطريقة لبناء مساءلة أقوى وتأييد العمل الإنمائي للأمم المتحدة. ستضمن هذه الجلسة نقاشاً حول دور المنسق المقيم وفريق الأمم المتحدة القطري تجاه حكومة أنغولا، وبرلمانها.

4. تحقيق المساواة بين الرجال والنساء (الجنديرية) في الجمعية العامة للأمم المتحدة

كما تمت مناقشته في جلسة المنامة للجنة، وفي جلسة إحاطة متابعة للأعضاء البرلمانيين في 3 أيار/مايو 2023، يحتاج المجتمع البرلماني إلى الدعوة بنشاط للمساواة بين الرجال والنساء (الجنديرية) في الجمعية العامة للأمم المتحدة. وحالياً، ترد امرأة واحدة فحسب من بين كل أربعة سفراء (ممثلين دائمين) في الجمعية العامة. يعطي عدم التوازن بين الرجال والنساء (الجنديرية) في أعلى هيئة لصنع القرار في الأمم المتحدة الانطباع بأن الأمم المتحدة لا تمارس ما تدعو إليه عندما يتعلق



الأمر بالمساواة بين الرجال والنساء (الجنديرية). إن جعل الجمعية العامة وغيرها من هيئات الأمم المتحدة الرئيسية على قدم المساواة بين الرجال والنساء (الجنديرية) سيعزز بشكل كبير النظام متعدد الأطراف وقدرته على تقديم الخدمات للناس.

وسيدور هذا البند حول مشروع مقترح يحدد إجراءات محددة للبرلمانات للنهوض بهذه المسألة. وسيقدم مكتب اللجنة مشروع المقترح، وسيطرح للتصويت.

الجلسة الثانية: الخميس، 26 تشرين الأول/أكتوبر 2023، 11:30 – 13:00

5. إصلاح مجلس الأمن لنظام متعدد الأطراف أقوى

تم تصميم مجلس الأمن لانتخاذ "إجراءات فورية وفعالة" للحفاظ على السلام أو استعادته، وهو إلى حد بعيد أقوى جهاز في الأمم المتحدة. تحمل قراراته قوة القانون الدولي ويمكن فرضها من خلال العقوبات الاقتصادية، وفي نهاية المطاف، العمل العسكري.

ومع ذلك، فإن تشكيل مجلس الأمن لم يعد يمثل الحقائق الجيوسياسية للعالم. إن عدم التوازن المتأصل في الأصوات والتمثيل في المجلس، فضلاً عن الاستخدام العشوائي لحق النقض من قبل بعض الأعضاء الدائمين، يفسر الكثير من عدم قدرة المجلس على التصرف بشكل فعال ومنتسق استجابة للنزاعات والتهديدات الأمنية الأخرى في جميع أنحاء العالم. بعد سنوات من المفاوضات الفاشلة، تتعرض الأمم المتحدة لضغوط متزايدة لإصلاح مجلس الأمن. وعلى وجه الخصوص، دعا تقرير نيسان/أبريل 2023 لمجلس استشاري رفيع المستوى حول تعددية الأطراف الفعالة قمة المستقبل للعام 2024 إلى الموافقة على مؤتمر استعراض الميثاق الذي يركز على إصلاح مجلس الأمن.

وسيعمل هذا البند على إطلاع البرلمانات على بعض مقترحات الإصلاح الرئيسية لمجلس الأمن وإتاحة الفرصة للتفكير في الإجراءات البرلمانية المحتملة في هذا الصدد.

6. انتخابات مكتب اللجنة الدائمة

ستقوم اللجنة بملاء الشواغر الحالية في المكتب استناداً إلى المقترحات الواردة من المجموعات الجيوسياسية. كما ستنتخب اللجنة رئيساً ونائب رئيس جديدين من بين أعضاء المكتب.

7. ما يستجد من أعمال





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

147th IPU Assembly

Luanda, Angola
23–27 October 2023



Standing Committee on
United Nations Affairs

C-IV/147/A.1
19 June 2023

Provisional agenda

First sitting: Wednesday, 25 October 2023, 11:00 – 13:00

- 1. Adoption of the agenda**
- 2. Approval of the summary record of the Committee's session held during the 146th IPU Assembly in Manama (March 2023)**
- 3. The UN field presence in support of national development: The case of Angola**

The United Nations system is present in most developing countries, with a UN Country Team (UNCT) of agency representatives headed by a Resident Coordinator (RC). The UNCT supports national development plans through a portfolio of projects and advisory activities that is agreed with the Government and funded through a combination of budgetary and extra-budgetary resources.

Over the years, the IPU has advocated for a closer relationship between the UNCT and the host country's Parliament as a way of building stronger accountability and buy-in for the UN's development work. This session will feature a discussion on the role of the RC and the UNCT vis-à-vis the Government and Parliament of Angola.

- 4. Bringing gender equality to the UN General Assembly**

As discussed at the Manama session of the Committee and at a follow-up briefing for MPs on 3 May 2023, the parliamentary community needs to advocate actively for gender equality in the UN General Assembly. Currently, only one in four top ambassadors (Permanent Representatives) in the General Assembly is a woman. This gender imbalance in the UN's top decision-making body gives the impression that the UN does not practice what it preaches when it comes to gender equality. Making the General Assembly and other key UN bodies gender-equal will greatly strengthen the multilateral system and its ability to deliver to the people.

This item will revolve around a draft Motion outlining specific actions for parliaments to advance this issue. The draft Motion will be introduced by the Bureau of the Committee and be put to a vote.

E

#IPU147

Second sitting: Thursday, 26 October 2023, 11:30-13:00

5. Reforming the Security Council for a stronger multilateral regime

Designed to take “prompt and effective action” to preserve or restore the peace, the Security Council is by far the most powerful organ of the United Nations. Its resolutions carry the force of international law and can be enforced through punishing economic sanctions and, ultimately, military action.

This said, the composition of the Security Council no longer represents the geopolitical realities of the world. The inherent imbalance of voices and representation on the Council, as well as the indiscriminate use of the veto power by some Permanent Members, accounts for much of the Council’s inability to act effectively and consistently in response to conflicts and other security threats around the world. After years of failed negotiations, the UN is increasingly under pressure to reform the Security Council. Most notably, the April 2023 report of a High-Level Advisory Board on Effective Multilateralism called on the 2024 Summit of the Future to agree to a Charter Review Conference focused on Security Council reform.

This item will bring parliaments up to date on some of the leading reform proposals for the Security Council and provide an opportunity for reflection on possible parliamentary action in this regard.

6. Elections to the Bureau of the Standing Committee

The Committee will fill the current vacancies on the Bureau based on proposals received from the geopolitical groups. The Committee will also elect a new President and Vice-President from among the Bureau members.

7. Any other business